
شرکت آب و فاضلاب استان تهران خبر نداد:
قطع۱۲ساعتهآببدمصرفها

شــرکت آب و فاضــاب 
اســتان تهران از آغــاز اکران 
عمومی و گسترده پویش ۲۰ 
درصد از روز شنبه )امروز( خبر 
داد و گفت: اساسی ترین هدف 
این پویش تشویق مشترکان 

دارای مصرف در حد الگو به صرفه جویی روزانه ۲۰ لیتر و دعوت 
مشــترکان پرمصرف به صرفه جویی ۲۰ درصدی مصارف آب 
است. به گزارش ایلنا، همچنین سخنگوی صنعت آب در روزهای 
اخیر از قطع ۱۲ ساعته جریان آب مشترکان بدمصرف و اعمال 
محدودیت های بیشتر در صورت تداوم بدمصرفی خبر داده است.

    
معاون اجرایی رئیس جمهور اعلام کرد:
»طیبنیا«؛گزینهاصلیدولت

برایوزارتاقتصاد
معــاون اجرایــی رئیس  
جمهور اعام کرد: فهرستی 
از افــراد شایســته را بــرای 
تصــدی مســئولیت وزارت 
امــور اقتصــادی و دارایی به 
رئیس جمهــور پیشــنهاد 

کرده ایم که در رأس آن علی طیب نیا قرار دارد. به گزارش تسنیم، 
محمدجعفر قائم پناه، در ســخنانی اعام کرده اســت: پس از 
بررسی های کارشناسی و جلسات متعدد، فهرستی از افراد شایسته 
را برای تصدی مسئولیت وزارت امور اقتصادی و دارایی به رئیس 
جمهور پیشنهاد کرده ایم که در رأس آن علی طیب نیا قرار دارد. 
گفتنی است، او در کارنامه کاری خود، در دولت دوازدهم نیز وزیر 
اقتصاد بود و در دولت پزشکیان نیز با حکم رئیس جمهور سمت 

مشاور عالی وی را عهده دار است.
    

رئیس اتاق بازرگانی تهران:
موضوعاتواجبترازوارداتخودرو

وجوددارد
رئیس اتاق بازرگانی تهران 
گفت: دولت در شرایط کنونی 
با محدودیت جدی ارز روبه رو 
شــده و و در تامین ارز واردات 
کالاهای اساسی کمبود دارد 
بنابراین برای واردات خودرو 

می تواند به جای ارز حاصل از صادرات و فروش نفت و گاز از واردات 
خودرو با روش بدون انتقال ارز اســتفاده کنــد. به گزارش ایلنا، 
محمود نجفی عرب ادامه داد: در مورد خودرو نیز من با واردات این 
کالا به کشور موافق هستم، واردات خودرو عاوه بر اینکه به ایجاد 
رقابت در صنعت می انجامد، بستر بهره مندی مردم از فناوری روز 
دنیا را ایجاد می کند ضمن اینکه استفاده از خودروهای وارداتی 
مصرف سوخت را به میزان چشمگیری کاهش می دهد. اما دولت 
در شرایط کنونی با محدودیت جدی ارز روبه رو شده و و در تامین 
ارز واردات کالاهای اساسی کمبود دارد زیرا ما منابع ارزی زیادی 
را در اختیار نداریم و نبود توازن در عرضه و تقاضای ارز است که بالا 

رفتن قیمت آن در کشور انجامیده است.
    

دبیر انجمن انبوه سازان:
سرمایهگذارانجراتورودبهبازارمسکن

راندارند
دبیر انجمن انبوه سازان با 
بیان اینکه بازارهای ریسک پذیر 
جذاب تر از مســکن شده اند، 
گفــت: مــردم دیگــر جرات 
سرمایه گذاری در بازار مسکن را 
ندارند. به گزارش مهر، فرشید 

پورحاجت بیان کرد: آنچه که در حال حاضر مشخص است، کشور با 
یک عقب ماندگی بزرگ نسبت به دهه های گذشته در حوزه حقوق، 
دستمزد و تسهیات بانکی روبه رو هستیم. اگر به تاریخ ۴۰ ساله حوزه 
مسکن نگاه کنیم، متوجه خواهیم شد که در زمان هایی که تسهیات 
متناسب با نیاز مردم به بازار تزریق شده، شرایط برای مردم راحت تر 
شده است. به طور مثال، در برنامه ســوم توسعه، هم ساخت وساز 
رونق داشت و هم عموم مردم راحت تر به مسکن دسترسی داشتند.

    
رئیس کمیسیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی:

سرمایهگذاریبدوناعتماد،
معادلهایناقصاست

رئیس کمیسیون اقتصاد 
کان اتــاق بازرگانــی ایران 
ضمن تاکید بر ابعاد فرامالی 
ســرمایه گذاری عاوه بر بعُد 
مالی موضوع که از اهمیت چه 
بسا بیشتر از متغییرها و آورده 

مالی جهت سرمایه گذاری دارد، تحقق شعار »سرمایه گذاری برای 
تولید« را در گروی بازتعریف مفاهیمی همچون اعتماد، شفافیت 
و ثبات سیاست گذاری دانست به گزارش ایسنا، فرج الله معماری 
نام گذاری سال ۱۴۰۴ به عنوان »سال سرمایه گذاری برای تولید« 
را فرصتی مغتنم جهت بازاندیشی در الزامات سرمایه گذاری عنوان 
و تصریح کرد: اگر بخواهیم این شعار به فرجامی عملی منجر شود، 
باید نگاه ها را از صرفِ تأمین منابع به سوی مدیریت زمینه ها سوق 
دهیم. تولید، بدون سرمایه گذاری ممکن نیست و سرمایه گذاری 
نیز بدون اعتماد، شفافیت و تضمین بازگشت سرمایه، به جریان 
نمی افتد. به گفته او، آنچه سرمایه را به حرکت درمی آورد، نه فقط 
عدد و رقم ترازنامه ها، بلکه کیفیت سیاســت گذاری، شفافیت 

رویه ها و ادراک فعالان اقتصادی از محیط پیرامون است.
    

با عبور از مرز 1.5 میلیون تومان:
قیمتکلهپاچهمعادل۴روزدستمزد

کارگرایرانیشد!
قیمت کله پاچه در ســال 
جدیــد از ۱.۵ میلیون تومان 
عبور کرده است. این رقم با چهار 
روز دستمزد یک کارگر ایرانی 
برابری می کند. بــه گزارش 
تجارت نیوز، بررسی جزئیات 

قیمت ها در بازار نشان می دهد که کله پاچه خام در محدوده یک 
میلیون و ۱۰۰ هزار تومان به فروش می رسد و پخته شده یک دست 
کامل آن در طباخی ها بین ۱.۵ میلیون تا دو میلیون تومان به عرضه 
می رســد. این تغییر در قیمت یک غذای سنتی، خود نشانه ای از 

شکاف درآمدی فزاینده و کوچک شدن سفره خانوار ایرانی است.
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خبر اقتصادی

مدتی است که مسئولان دائم درباره افزایش مصرف 
بنزین هشدار می دهند و روند مصرف هم تصاعدی رو 
به افزایش است؛ این رویه نگران کننده است زیرا تجربه 
نشان داده که اظهاراتی اینچنین، مقدمه افزایش قیمت 

بنزین در ایران تلقی می شود.
در ۲۰ روز سفرهای نوروزی )از ۲۵ اسفند ۱۴۰۳ 
تا ۱۴ فروردین ۱۴۰۴( در مجمــوع ۲ میلیارد و ۶۹۷ 
میلیون و ۵۰۰ هزار لیتر بنزین در ایران مصرف شد که 
این حجم مصرف در ایام نوروزی بی سابقه بوده است. در 
این حالت علیرضا آرمان مقدم، معاون اجرایی مدیرعامل 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی، نیز 
اعام کرده اســت که روزانه ۹ میلیون لیتر بنزین به 

کشور وارد می شود! 
برای بررســی جوانب واردات بنزیــن و احتمال 
افزایش قیمت آن، »توســعه ایرانی« گفت وگویی با 
یکی از کارشناسان این حوزه داشته که مشروح آن از 

نظر می گذرد.

از خام فروشی نفت فاصله نگرفتیم
رئیس هیات مدیره انجمن شرکت های حفاری و 
خدمات فنی نفت و گاز ایران و نماینده سابق مجلس در 
گفت وگو با »توسعه ایرانی«، در واکنش به واردات بنزین 
توسط ایران، اظهار کرد: با توجه به اینکه جزو بزرگترین 
دارندگان ذخایر نفت و گاز، هســتیم، اگر هر کشــور 
دیگری متوجه شود که چنین کشوری با چنین منابعی، 
با تاریخ ۱۲۰ سال کشف و حفاری، فرآورده های نفتی 
خود را از خارج وارد می کند، جای سوال است و شاید 

باور نکند.
هدایت الله خادمی درباره علت تبدیل شدن ایران 
به واردکننــده بنزین تصریح کرد: وااســفا که به رغم 
توصیه های بسیاری از افراد، از جمله شخص رهبری، از 
خام فروشی فاصله نگرفتیم و سعی نکردیم نفت خام را 

به فرآورده های باارزش تبدیل کنیم.
او افــزود: برای اینکه نفــت خــام را ارزان و مفت 
نفروشیم، تک محصولی نباشیم تا تحریم ها اثرگذاری 
کمتری داشــته باشــند، باید ایــن نفت خــام را به 
فرآورده های بــاارزش دیگر از جملــه بنزین، بنزین 
هواپیما، گازوییل و سایر تبدیل کنیم و در آن زمان است 

که ارزش افزوده زیادی داریم.
 خادمی ادامه داد: برای کشــوری مثل ایران زشت 
است که به واردات فرآورده های نفتی وابسته باشد زیرا 

پتانسیل بسیاری برای تولید داریم.
به گفته این کارشــناس حوزه انرژی، اگر همین 

نفت خام را به بنزین تبدیــل کرده بودیم، حداقل نیاز 
همسایگان خود را می توانستیم برطرف کنیم تا در زمان 

تحریم، صادرات و درآمد خوبی داشته باشیم.
خادمی تاکید کرد: اما این کار را نکردیم و بالاخره 
معجزه که نمی شود؛ وقتی پالایشگاه جدیدی تاسیس 
نمی کنیم و پالایشــگاه ها ارتقا پیدا نمی کنند، وقتی 
نمی خواهیم کار خوب انجام دهیــم، معجزه هم رخ 
نمی دهد به صورتی که چون ذخایر زیادی داریم پس 
حتما بتوانیم تمام نیازهای ســوختی کشور را تامین 

کنیم.
او خاطرنشــان کرد: چنین روندی باعث شد که 
نفت خام را ارزان بفروشیم و بعد فرآورده های آن را از 
کشورهایی که اصا نفت ندارند، بخریم زیرا این کشورها 
نفت ما را می گیرند و آن را به فرآورده های نفتی تبدیل 

می کنند.

جفت پا رفتن مدیران در منابع کشور!
رئیس هیات مدیره انجمن شرکت های حفاری و 
خدمات فنی نفت و گاز ایران ادامه داد: پتروشیمی ها 
هم که سوخت ارزان دریافت می کنند، در این حالت 
این سوخت ارزان را باید به فرآورده های باارزش تبدیل 
کنند و بعد صنایع پایین دستی مربوط به آن فرآورده ها 
باید در کشور باشد تا شغل و ارزش افزوده آن برای ایران 
باشد اما پتروشیمی ها سوخت مفت می گیرند و آن را 
به متانول مفت تبدیل می کنند که خود متانول یک 

ماده اولیه است و آن را ارزان قیمت به خارج کشور 
می فرستیم. آن کشــورها هم صنایع 

پایین دستی تبدیل این متانول را به 
فرآورده های باارزش دارند که هم 
شغل و درآمد ایجاد می کنند و هم 
همان فرآورده هایی که از متانول 

تولید می کنند با قیمت بسیار 
گزاف می فروشند.

به گفته خادمی، دلیل 
رواج چنیــن روندی 

نوع مدیریت کشور 
است که جفت پا 

در منابع رفته 
و بــه همین 
دلیل اســت 

که می بینیم در 

همه زمینه ها با بحران مواجه شده ایم.
او درباره بحران ها یادآور شــد: فرقی ندارد بر کجا 
دست بگذاریم؛ در برق؟ در میادین گازی مشترک که 
آنها را توسعه ندادیم و همسایگان از ما پیشی گرفته اند؟ 
در زیرساخت ها هم همین وضع برقرارست، تهران را که 
اکنون می بینم یاد ۴۵ سال پیش پکن و دهلی نو می افتم 
زیرا آن زمان این شهرها پر از موتورسیکلت و دوچرخه 
بود چون وضع زیرساختی و منابع و امکانات خوب نبود 
اما اکنون زیرساخت ها را درست کردند ولی در تهران 
انقدر زیرســاخت های حمل ونقل شهری بد است 
که می بینید ســر یک چراغ قرمز چه فاجعه ای 

رخ می دهد.
این نماینده سابق با بیان اینکه هیچ کجا 
نیســت که بگوییم مدیریت خوبی 
داشته است، تاکید کرد: 
گرفتار کمپلکســی از 
مشکات شــده ایم و 
دست روی هرچیز 
کــه می گذاریــم 
مشــکل دارد و 
نیــم  ا نمی تو
یکجا را مثال 
بزنیم که سالم 

کار می کند.

ناکارآمدی ها را گردن مردم می اندازیم
خادمی درباره احتمال افزایش قیمت سوخت به 
بهانه واردات بنزین نیز گفت که مسئولین در حال تاش 

برای افزایش قیمت بنزین هستند.
او افزود: بحث اینست که همه دولتمردان چندده 
سال گذشــته، به جای تولید انبوه یک کالا که هزینه 
تولید آن کاهش پیدا کند و بعد به مردم بفروشــند، 

ناکارآمدی خود را روی سر مردم ریختند.
این تحلیلگر مســائل انرژی درباره دعوت مردم به 
مصرف کم بیان کرد: وضع به صورتی اســت که منابع 
زیرزمینی را استفاده نمی کنند و کشورهای همسایه 
از آن بهره مند می شوند و به مردم می گویند که بیشتر 
از این نمی توانیم توسعه بدهیم و »همینه که هست« و 
شما کم مصرف کنید! آخر کم مصرف کردن کیفی است، 
چقدر باید کم مصرف کنند؟ برای چه باید کم مصرف 
کنند؟ مگر می شود کشوری کم انرژی مصرف کند اما 

توسعه پیدا کند؟
خادمی با اشــاره به ضدیت توســعه با کم مصرف 
کردن انــرژی، ادامه داد: چین، آلمان و ... بیشــترین 
انرژی را در دنیا مصرف می کنند چون توســعه پیدا 
کرده اند، چون کارخانه و صنعت ایجاد می کنند و آن 
صنعت نیازمند انرژی است اما در کشور ما می بینیم که 
تابستان تعطیلیم، زمستان تعطیلیم، پارسال که پاییز 

هم تعطیل بودیم و امیدواریم که دولت ها فقط بتوانند 
در بهار مدیریت کنند که ببینیم امسال بهار هم چگونه 

پیش می رود.
به اعتقاد او، حال تولید و صنعت در ایران خوب نیست 
و چون تولید سوخت هم به دلیل ناکارآمدی کاهش پیدا 
کرده، به مردم می گویند کم مصرف کنند اما به صنایع 

چه باید بگوییم؟
رئیس هیات مدیره انجمن شرکت های حفاری و 
خدمات فنی نفت و گاز ایران در نقد برخی که اعتقاد به 
پایین بودن قیمت بنزین در ایران دارند، گفت: برخی 
می گویند هزینه و قیمت سوخت در کشور پایین است، 
این حرف ها حرف های کارشناسانه نیست. در دنیا هزینه 
تولید یک بشــکه نفت چند برابر ایران است اما به این 
دلیل که تجهیزات آنها ارتقا یافته است و دستمزدهای 
آنچنانی می دهند و بنابراین هزینه تولید یک بشکه بالا 
می رود می توانند قیمــت را افزایش دهند از آن طرف 
حقوق ۵ هزار دلار یک حقوق عادی است اما در ایران 
با حقوق ۲۰۰ دلاری چگونه می خواهند زندگی کنند 
وقتی قیمت سوخت بر بسیاری از کالاهای مصرفی هم 

تاثیرگذار است؟

تامین برق توسط انرژی اتمی
 به اندازه یک سوم نیروگاه عادی!

خادمی در ادامه ادعای مصرف زیاد سوخت توسط 
مردم را اشتباه بزرگ و دروغ خواند و توضیح داد: در دنیا 
سبد انرژی متنوع اســت و اینطور نیست که فقط گاز 
به خانه ها برده باشــند، انرژی آنها از جای دیگر مانند 
خورشید و انرژی اتمی تامین می شود اما انرژی اتمی 
ما ۶۰ سال است که ۱۰۰۰ مگاوات برق می دهد که به 

اندازه یک سوم یک نیروگاه عادی است.
او تصریح کرد: ما ناکارآمدی خــود را گردن مردم 
می اندازیم و کسی هم پاسخگو نیست و وزرا هم فقط 
چهار سال می مانند و بعد می روند. مگر ما نبودیم که 
چند سال پیش گفتیم زمستان سخت اروپا پدر آنها 

را درمی آورد، پس چه شد؟ پدر خودمان که درآمد!
این کارشــناس افزود: راه مدیریت انرژی در ایران 
کاهش مصرف نیست، کشور به انرژی نیاز دارد و باید 
مصرف کند ولی مسئولین فقط سعی بر کاهش مصرف 
دارند و انرژی مــردم را قطع می کنند تا مردم به دنبال 

شمع و ژنراتور و چراغ موشی و ... بروند.

خنثی کردن آثار رفع تحریم ها 
با نحوه عملکرد مدیران!

خادمی در جمع بندی ســخنان خود اظهار کرد: 
اعتقادم بر اینست که باید خودمان بنزین را تولید کنیم.

او ادامه داد: مسئله اول تولید است اما گریبان کسی 
را هم برای این ناکارآمدی ها نمی گیرند. به خصوص از 
۱۲ سال گذشته وضعیت بدتر شده و چند وزیر این دوره 
باید محاکمه شوند و اگر کسی ترک فعل او ثابت شد، باید 
با او برخورد شود. اگر دو نفر محاکمه شوند دیگر کسی با 
پارتی بازی پست های مدیریتی را اشغال نمی کند چون 

می دانند کسی آنها را بازخواست خواهد کرد.
این نماینده اسبق مجلس در پایان خاطرنشان کرد: 
اگر ارتباط ما با دنیا هم عالی شــود با وضعیت مدیران 
فعلی اتفاق خاصی نمی افتد مگر اینکه خودشان بیایند و 
کشور را به دستشان بگیرند و با منابع کشور ما هر کاری 

دلشان می خواهد بکنند!

»خادمی« تبدیل ایران به واردکننده بنزین را نتیجه جفت پا رفتن مدیران در کشور و منابع آن دانست:

وااسفاکهنفتمفتمیفروشیموبنزینگرانواردمیکنیم
رامتین موثق

در حالی که بازار ارز تجاری با هدف تعیین آزادانه و توافقی قیمت 
ارز بین صادرکنندگان و واردکنندگان و حرکت به سوی ارز تک نرخی 
تاسیس شــده بود، رئیس کل بانک مرکزی در اظهارات جدید خود از 

تثبیت قیمت ارز در این بازار سخن گفته است. به گزارش تجارت نیوز، 
محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی، در نخســتین جلســه با 
مدیران عامل بانک ها در ســال ۱۴۰۴ که هفته گذشــته برگزار شد، 
محورهای اصلی سیاست گذاری بانک مرکزی در سال جاری را تبیین 
کرد. فرزین با تاکید بر اینکه سیاست تثبیت در سال ۱۴۰۴ نیز محور 
اساسی برنامه های بانک مرکزی اســت، در مورد سیاست های ارزی 
این نهاد گفت: »بر مبنای سیاســت تثبیت، نرخ ارز بازار ارز تجاری را 
در یک کانال مشخص تثبیت خواهیم کرد. همچنین برای کالاهای 
اساسی همچون سال گذشته نیز تامین ارز با نرخ ۲۸۵۰۰ انجام خواهد 
شد تا نیازهای معیشتی مردم با قیمت مناسب به دست آنان برسد.« 
فرزین در حالی از تثبیت قیمت در بازار ارز تجاری ســخن گفته که به 
نظر می رسد این سیاســت کاما بر خاف هدف ابتدایی تاسیس این 
بازار و وعده های دولت چهاردهم مبنی بر تک نرخی شــدن ارز بوده 

 و بانک مرکزی، تصمیم به عقب نشــینی از سیاست های قبلی خود 
گرفته است.

بازار ارز تجــاری از اواخر آذرماه ســال ۱۴۰۳ کار خود را به صورت 
محدود آغاز کرد و در ابتدای بهمن ماه، به طور کامل جایگزین بازار نیمایی 
شد تا همه صادرگنندگان و واردکنندگانی که پیش از آن در بازار نیما 
حضور داشتند، به بازار ارز تجاری کوچ کنند. البته معامات ارز کالاهای 
اساسی و دارو از این قاعده مستثنی بود و با نرخ ارز ترجیحی ادامه پیدا 
کرد. در آن زمان، رئیس کل بانک مرکزی در توضیح شیوه کارکرد بازار 
ارز تجاری، به صراحت تاکید کرد که معامات در این بازار آزادانه و توافقی 
است و افراد می توانند در هر نرخی نسبت به خرید و فروش ارز اقدام کنند. 
با وجود این، سیاست جدید بانک مرکزی مبنی بر تثیبت نرخ بازار ارز 
تجاری در یک کانال مشخص، کاما بر خاف اظهارات چند ماه گذشته 
فرزین است و با اعمال این سیاست، بازار ارز تجاری عما کارکرد خود را 

از دست داده و تفاوت چندانی با سامانه نیما نخواهد داشت.
بازار ارز تجاری ابزاری ضــروری در تحقق یکی از وعده های اصلی 
دولت چهاردهم، یعنی تک نرخی شدن ارز بود و مسعود پزشکیان، رئیس 
دولت، چه در منظاره های انتخاباتی سال گذشته و چه پس از پیروزی 
در انتخابات، بارها بر لزوم تک نرخی شدن ارز تاکید کرد. با این حال، با 

تثبیت نرخ در این بازار، دستیابی به این هدف را تقریبا ناممکن خواهد 
کرد. این ناهماهنگی در سیاست های ارزی دولت و بانک مرکزی، آن هم 
در شرایطی که وزارت اقتصاد بیش از یک ماه است که بدون وزیر اداره 
می شود، بی شک ثبات این بازار را تهدید و پیش بینی آن را دشوارتر از 

قبل می کند.
عبدالناصر همتی نیز یکی از حامیان اصلی تک نرخی شدن ارز به 
شمار می رفت و بارها بر لزوم آن تاکید کرده بود. او در جلسه کمیسیون 
اقتصادی مجلس که برای بررســی دلایل افزایش نرخ ارز در بازار آزاد 
برگزار شد، گفت: »باید نرخ ارز، شناور مدیریت شده و تک نرخی باشد 
چون نمی شود چهار نرخ ارز داشته باشیم. نرخ شناور مدیریت شده بدان 
معناست که درصدی از آن در قالب نوسان در اختیار بانک مرکزی باشد 

تا بتواند نوسان را مدیریت کند.«
همتی همچنین تاکید کرد: »با این تورم و نقدینگی نمی توان همیشه 
نرخ ارز را ثابت نگه داشت که در این صورت باعث کاهش صادرات و ایجاد 
فساد می شــود«. با وجود این، با برکناری عبدالناصر همتی از وزارت 
اقتصاد، سیاست ارز تک نرخی یکی از حامیان اصلی خود را از دست داد 
و به نظر می رسد این برکناری، یکی از دلایل اصلی عقب نشینی بانک 

مرکزی از سیاست های خود در قبال بازار ارز تجاری باشد.

با آغاز دوباره تثبیت نرخ در بازار ارز تجاری:

عمرکوتاهسیاستارزتکنرخیپایانیافت؟

گزارش

مشاهدات آماری نشان می دهد سهم بخش کشاورزی از اشتغال در دو دهه گذشته از ۲۵ درصد 
به زیر ۱۵ درصد رسیده است. همچنین سهم این بخش از تولید ناخالص داخلی نیز از اواخر دهه 

نود پایین تر آمده است.
به گزارش اکوایران، بخش کشاورزی یکی از ارکان مهم اقتصاد ایران محسوب می شود. با این 
حال، بررسی روند ۲۰ سال گذشته نشــان می دهد که سهم این بخش از تولید ناخالص داخلی و 
اشتغال کل کشور کاهش یافته است. این روند کاهشــی می تواند ناشی از عوامل مختلفی مانند 
تغییرات ساختاری در اقتصاد، کاهش سرمایه گذاری در این بخش و تغییر الگوی اشتغال باشد. 
تولید ناخالص داخلی به دو روش محاسبه می شود. یکی از این روش ها ارزش افزوده است که ارزش 
کالا و خدمات تولید شده در کشور طی یک دوره مشخص است. در این روش اقتصاد به سه بخش 
اصلی »کشاورزی«، »صنعت و معدن« و »خدمات« تقسیم می شوند. طبق تعریف مرکز آمار نیز 
افراد ۱۵ ساله و بیشتر جمعیت حاضر در سن کار تلقی می شوند و وضعیت آنها در آمارهای بازار کار 

محاسبه می شود.
بر اساس داده های مرکز آمار ایران، سهم بخش کشاورزی از اشتغال کل کشور در سال ۱۳۸۵ 

برابر با ۲۴.۴ درصد بوده است، اما این سهم در سال های بعدی روندی کاهشی داشته و در پاییز ۱۴۰۳ 
به ۱۳.۷ درصد رسیده است. این کاهش نشان دهنده تغییر ساختاری در بازار کار ایران و حرکت 
نیروی کار به سمت سایر بخش های اقتصادی به ویژه خدمات و صنعت است. سهم بخش کشاورزی 
از تولید ناخالص داخلی نوساناتی را تجربه کرده است. عمده این نوسانات فصلی هستند. در فصل بهار 
و تابستان به علت شرایط آب و هوایی، تولید بخش کشاورزی افزایش می یابد در حالی که در فصول 
سر سال تولید این بخش از دو فصل ابتدایی سال به طور چشمگیری کمتر است. بیشترین سهم این 
بخش از تولید در تابستان ۱۳۹۹ با ۱۴.۳ درصد ثبت شده، و کمترین سهم نیز در زمستان ۱۳۸۷ با 
۲.۷ درصد رقم خورده است. روند سهم این بخش از کل تولید نشان می دهد که تا سال ۱۳۹۹، علی 
رغم کاهش سهم از اشتغال، صعودی بوده و به ۱۴.۳ درصد رسیده است اما داده ها نشان می دهد که 

در سال های اخیر افت نسبی داشته است.
یکی از دلایل اصلی کاهش سهم کشاورزی از تولید و اشتغال، تغییرات اقلیمی و کاهش منابع آبی 
در کشور است. خشکسالی های پیاپی و کمبود منابع آبی باعث شده است که بسیاری از زمین های 
کشاورزی از بهره وری کمتری برخوردار شوند و در نتیجه تولید این بخش کاهش یابد. از سوی دیگر، 

رشد فناوری و مکانیزاسیون در کشاورزی موجب کاهش نیاز به نیروی انسانی شده است. بهبود 
بهره وری در برخی زیرمجموعه های کشاورزی باعث شده تا با نیروی کار کمتر، تولید مشابهی حاصل 
شود. این امر در کنار مهاجرت نیروی کار از روستاها به شهرها، موجب کاهش سهم اشتغال این بخش 
شده است. همچنین سیاست های اقتصادی از جمله کاهش حمایت های دولتی، محدودیت های 
صادراتی و نوسانات قیمتی در بازار محصولات کشاورزی نیز نقش مهمی در کاهش جذابیت این 

بخش برای سرمایه گذاری و اشتغال داشته است.

در 2 دهه گذشته:

کشاورزیدراقتصادوتولیدایرانکمرنگشدهاست

گزارش

نماینده اسبق مجلس در گفت وگو 
با »توسعه ایرانی«: وقتی پالایشگاه 

جدیدی تاسیس نمی کنیم و 
پالایشگاه ها ارتقا پیدا نمی کنند، 
وقتی نمی خواهیم کار خوب انجام 

دهیم، معجزه هم رخ نمی دهد به 
گونه ای که چون ذخایر زیادی داریم 

پس حتما بتوانیم تمام نیازهای 
سوختی کشور را تامین کنیم

هدایت الله خادمی: پتروشیمی ها 
سوخت مفت می گیرند و آن را به متانول 

مفت تبدیل می کنند که خود متانول 
یک ماده اولیه است و آن را ارزان  به 

خارج کشور می فرستیم. آن کشورها 
هم صنایع پایین دستی تبدیل این 

متانول را به فرآورده های باارزش دارند 
و همان فرآورده هایی که از متانول تولید 

می کنند با قیمت بسیار گزاف به ما 
می فروشند. درواقع مدیریت ما جفت پا 

در منابع کشور رفته  است! به همین 
دلیل است که می بینیم در همه زمینه ها 

با بحران مواجه شده ایم

ما ناکارآمدی خود را گردن مردم 
می اندازیم و کسی هم پاسخگو نیست 

و وزرا هم فقط چهار سال می مانند و بعد 
می روند. مگر ما نبودیم که چند سال 

پیش گفتیم زمستان سخت اروپا پدر 
آنها را درمی آورد، پس چه شد؟ پدر 

خودمان که درآمد! راه مدیریت انرژی 
در ایران کاهش مصرف نیست، کشور 

به انرژی نیاز دارد و باید مصرف کند 
ولی مسئولان فقط سعی بر کاهش 

این مصرف دارند و انرژی مردم را 
قطع می کنند تا مردم به دنبال شمع و 

ژنراتور و چراغ موشی و ... بروند

فرقی ندارد بر کجا دست بگذاریم؛ 
در برق؟ در میادین گازی مشترک که 
آنها را توسعه ندادیم و همسایگان از 
ما پیشی گرفته اند؟ در زیرساخت ها 
هم همین وضع برقرارست، تهران را 
که اکنون می بینم یاد ۴5 سال پیش 
پکن و دهلی نو می افتم زیرا آن زمان 

این شهرها پر از موتورسیکلت و 
دوچرخه بود چون وضع زیرساختی و 
منابع و امکانات خوب نبود اما اکنون 

زیرساخت ها را درست کردند ولی 
در تهران زیرساخت های حمل ونقل 

شهری بد و فاجعه بار است 


